

ABSTRAK

Disertasi dengan judul “Peta Konsep Nasionalisme dalam Al-Qur’an” ini ditulis oleh Ubaidillah dengan Promotor Prof. Dr. Abad Badruzaman, Lc. M.A. dan Dr. Ahmad Zainal Abidin, M.A.

Kata Kunci: Nasionalisme, Tafsir Tematik Al-Qur’an, Etika Nasionalisme, Empat Pilar Kebangsaan dan Pemikiran Islam Politik Kebangsaan.

Konsep masyarakat muslim yang digagas oleh pemikir, intelektual dan mufassir sebelumnya menjadi preferensi penting untuk ditelusuri dan dikembangkan menjadi konsep Islam politik kebangsaan sebagai laku/karakter di dalam Al-Qur’an bagi kehidupan berbangsa dan bernegara. Mengingat fungsi Al-Qur’an yang adaptatif dalam ruang dan waktu maka perlu menjelaskan bagaimana sesungguhnya konstruksi teoritik berupa ide dasar dan gagasan nasionalisme yang mewujudkan dalam bentuk etika Islam di dalam Al-Qur’an dapat mengisi kehidupan berbangsa dan bernegara di era kekinian. Secara faktual Al-Qur’an telah membuktikan bahwa dimensi dan dinamika kesatuan antara hubungan agama dan negara tidak terpisahkan. Nasionalisme religius berperadaban menjadi cara fundamental mengupayakan model kehidupan warga bangsa yang berpijak pada semangat nilai universalisme kemanusiaan di dalam mengelola Islam politik kebangsaan dalam semangat keadilan, kesederajatan dan penghargaan serta kebudayaan mulai dari ruang privat berupa keluarga hingga negara bangsa. Maka titik pijak dasar tersebut sangat dimungkinkan menjadi strategi preventif arus transnasionalisme yang mengancam ide kemanusiaan, keagamaan dan keberagaman. Anomali formalisme agama sebagai pengikat komunikasi politik kebangsaan hanya akan menciderai *maqāsid* beragama.

Untuk mempermudah menjawab problem akademik di atas maka fokus penelitian ini akan menjelaskan bagaimana konsep dasar nasionalisme sebagai etika Islam di dalam Al-Qur’an yang dirumuskan ke dalam beberapa pertanyaan seperti; (1) Bagaimana struktur nasionalisme dalam term Al-Qur’an?; (2) Bagaimana karakteristik term nasionalisme sebagai etika Islam menurut Al-Qur’an?; (3) Bagaimana kontribusi etika Islam dalam memperkuat empat pilar kebangsaan?.

Penelitian ini bertujuan untuk mengembangkan kajian studi Al-Qur’an dan Tafsir dalam corak tafsir politik sebagai upaya menambah wawasan keislaman dan meningkatkan mutu pendidikan dan pembelajaran baik bagi peneliti maupun bagi para pengkaji studi Al-Qur’an dan tafsir. Konsep etika nasionalisme di dalam Al-Qur’an telah menempatkan peran dan fungsi agama dan negara ke dalam fungsi tranformatif prophetis bagi kemajuan sekaligus peradabaan manusia dalam ruang kehidupan politik kebangsaan yang lebih bermakna dan berorientasi masa depan berkelanjutan.

Penelitian ini menemukan fakta teoritik bahwa Al-Qur’an sebagai jawaban dari rumusan masalah yang telah ditetapkan bahwa: (1) gagasan tentang konsep

nasionalisme di dalam Al-Qur'an secara struktur kebahasaan terungkap dalam beberapa term kunci yang memiliki beragam makna berupa prinsip dasar etika Islam sebagai cara pandang Al-Qur'an (*weltanschauung*) seperti; *al-Balad*, *al-Qaryah*, *al-Syu'ub* dan *al-Qabāil*, *al-Ummah*, *al-Mawāṭīn*, *al-Diyār*, *al-Qaum* dan *al-Ukhuwwah* serta sepanjang kisah nasionalisme kenabian seperti; Nabi Nuh, Dzulkarnain, Nabi Sulaiman As, Nabi Yusuf As (2) Ide moral berupa etika Islam politik kebangsaan secara eksplisit menjelaskan delapan aspek penting sebagai laku dan cara pandang nasionalisme religius berperadaban yaitu: *Pertama*, Moderasi, Demokrasi dan Konstitusional; *Kedua*, Kepemimpinan profetis dan berkeadilan; *Ketiga*, Kewarganegaraan patriotik; *Keempat*, Patriotisme dan kedaulatan; *Kelima*, Cinta tanah air dan persaudaraan/kesatuan; *Keenam*, Humanisme dan universalisme; *Ketujuh*, Toleransi dan kebhinekaan; *Kedelapan*, Keamanan dan ketahanan nasional. (3) Nasionalisme religius berperadaban atau *al-Qaumiyyah al Diniyyah al Mutahaddirah* yang merupakan hasil temuan penelitian ini memiliki dasar relevansi, integrasi, konfirmasi dan afirmasi serta strategi preventif yang sesuai di dalam memperkuat dasar ideologi yang tertuang dalam 4 pilar kebangsaan Indonesia baik pada tataran rasa, paham, semangat, perilaku dan orientasi di dalam memperkuat soliditas dan solidaritas kehidupan berbangsa dan bernegara di Indonesia.

ملخص

عبيد الله، رقم دفتر القيد: 12502185019 الرسالة بعنوان "خريطة مفاهيم القومية في القرآن" كتبها عبيد الله، تحت اشراف؛ أ. الدكتور، عباد بدر الزمان. و أ. الدكتور، أحمد زين العابدين. الكلمات المفتاحية: القومية، التفسير الموضوعي للقرآن، الأخلاقيات القومية، الفكر السياسي القومي الإسلامي.

قد أصبح مفهوم المجتمع الإسلامي الذي بدأه المفكرون والمثقفون والمفسرون السابقون مرجعيات مهمة يجب استكشافها وتطويرها إلى مفهوم الإسلام السياسي الوطني باعتباره سلوكًا/شخصية في القرآن .

و من المعلوم أن طبيعة القرآن صالحة لكل الزمان والمكان، لذلك، من الطبيعي أيضا بأن القرآن قد شرح كيفية البناء النظري؛ أي الأفكار الأساسية والأفكار القومية التي تتجلى على شكل الأخلاق الإسلامية في ميدان الحياة الشعبية والدولية في العصر الحالي . في الواقع، لقد أثبت القرآن أدلة صارحة عن أبعاد و ديناميكيات الوحدة بين الدين والدولة التي لا يمكن الانفصال بينهما أبدا . القومية الدينية المتحضرة هي طريقة أساسية للبحث عن نموذج حياة لمواطني الأمة يقوم على روح العالمية الإنسانية في إدارة الإسلام السياسي الوطني بروح العدل والمساواة والاحترام والثقافة من المجال الخاص في شكل الأسرة إلى مجال الدولة القومية. لذلك، من الممكن جدًا أن تصبح هذه القومية الدينية المتحضرة نقطة البداية الأساسية و الإستراتيجية لمنع تدفق النزعة العابرة للحدود (*transnationalism*) التي تحدد أفكار الإنسانية والدين والتنوع . إن الشذوذ في الشكلية الدينية كعامل رابط للتواصل السياسي الوطني لن يؤدي إلا إلى إلحاق الضرر بالمقاصد الدينية . ولتسهيل الحل على المشكلات الأكاديمية المذكورة، سيكون التركيز في هذا البحث على شرح كيفية صياغة المفهوم الأساسي للقومية كأخلاق إسلامية في القرآن في عدة أسئلة مثل؛ (1) ما هو مفهوم وبنية القومية في القرآن؟ (2) كيف تكون صياغة الأخلاق الإسلامية وفق القرآن؟ (3) ما هي انعكاسات الأخلاق الإسلامية في أربع الركائز الجنسية الإندونيسية ؟

من خلال نموذج البحث الخاص بتفسير الموضوعي النبوي لتوشيهيكو إيزوتسو، تم تطوير نتائج المصطلحات والمعاني من خلال التحليل النظري لعبدالله سعيد. تهدف هذه الدراسة إلى تطوير دراسة القرآن والتفسير بأسلوب التفسير السياسي كمحاولة لزيادة الرؤية الإسلامية وتحسين جودة التعليم والتعلم لكل من الباحثين والدارسين لدراسة القرآن والتفسير.

إن المفهوم الأخلاقي للقومية في القرآن له دور ووظيفة الدينية والدولية في وظيفة تحويلية نبوية للتقدم وكذلك الحضارة الإنسانية في فضاء أكثر وضوحاً وتوجهاً نحو المستقبل من الحياة السياسية الوطنية. وجد الباحث الحقائق النظرية من القرآن كإجابة على صياغة المشكلة التي تم تحديدها على النحو التالي: المعاني في شكل المبادئ الأساسية للأخلاق الإسلامية كطريقة لرؤية القرآن (weltanschauung) مثل؛ البلد، القرية، والشعوب، والقبائل، والأمة، والمواطن، والديار، والقوم، والأخوة. وكذلك في جميع أنحاء قصة القومية النبوية مثل؛ ذوالقرنين، نبي الله سليمان، و نبي الله يوسف عليهما السلام (2) تشرح الفكرة الأخلاقية في شكل الأخلاق الإسلامية للسياسة الوطنية بوضوح ثمانية جوانب مهمة كمارسة ومنظور للقومية الدينية المتحضرة، وهي: أولاً، الوسطية والديمقراطية والدستورية. ثانياً: القيادة النبوية العادلة. ثالثاً: المواطنة الوطنية. رابعاً: حب الوطن والسيادة. خامساً: حب الوطن والأخوة/الوحدة. سادساً، الإنسانية والعالمية. سابعاً: التسامح والتنوع. ثامناً: الأمن والصمود القومي.(3) القومية الدينية المتحضرة هي نتيجة نتائج هذا البحث له أساس الصلة، والتكامل، والتأكيد، بالإضافة إلى الاستراتيجيات الوقائية المناسبة في تقوية الأساس الأيديولوجي الوارد في أربع الركائز الجنسية الإندونيسية: إما على مستوى الذوق، والفهم، والروح، والسلوك، والتوجه في تقوية الصلابة وتكافل حياة الأمة والدولة في إندونيسيا.

ABSTRACT

The dissertation entitled “Nationalism Concept Map in the Al-Qur'an” was written by Ubaidillah with the Promoter Prof. Dr. Abad Badruzzaman, Lc. MA and Dr. Ahmad Zainal Abidin, MA

Keywords: Nationalism, Thematic Interpretation of the Qur'an, Nationalism Ethics, National Political Islamic Thought.

The concept of Muslim society which was initiated by previous intellectuals becomes an important preference to be explored and developed into the concept of national political Islam as character in the Qur'an. Considering the adaptive function of the Qur'an, it is necessary to explain how the theoretical construction in the form of basic ideas and the nationalism ideas can fill the life of the nation and state in the present era. In fact, the Qur'an has proven that the dimensions and dynamics of the unity between religion and the state are inseparable. Civilized religious nationalism is a fundamental way of pursuing a model of life for the citizens to manage national political Islam in the spirit of justice, equality, and respect. Therefore, it is very possible that this basic point becomes a strategy to prevent the flow of transnationalism that threatens the ideas of humanity, religion, and diversity. The anomaly of religious formalism as a binder of national political communication will only ruin the religious *maqāsid*.

In line with the background study above, the focus of this research would be to explain how the basic concept of nationalism as Islamic ethics in the Qur'an that is formulated into several questions such as; (1) What is the concept and structure of nationalism in the Qur'an?; (2) What is the formulation of Islamic ethics according to the Qur'an?; (3) What are the contribution of Islamic ethics in the 4 pillars of Indonesian nationality?

Through the research model of Toshihio Izutsu's thematic interpretation of structuralism, the findings of terms and meanings were developed through Abdullah Saeed's theoretical analysis. This study was aimed to develop the study of the Qur'an and Tafsir in the style of political interpretation, also as an effort to increase Islamic insight and improve the quality of education both for researchers and reviewers of the Qur'an and Tafsir's study. The ethical concept of nationalism in the Qur'an has placed the religion and the state into a prophetic transformative function for progress of human civilization in a more meaningful and future-oriented space of national political life.

Based on the research problems, the researcher found theoretical facts from the Qur'an: (1) linguistically the idea of the nationalism concept in the Qur'an had various meanings in the basic principles of Islamic ethics as a view of the Qur'an (*weltanschauung*) such as; *al-Balad*, *al-Qaryah*, *al-Syu'ūb* and *al-Qabāil*, *al-*

Ummah, al-Mawāṭin, al-Diyār, al-Qaum and *al-Ukhuwwah* and throughout the story of prophetic nationalism such as; Dzulqarnain, Prophet Sulaiman As, Prophet Yusuf As (2) The moral idea in the Islamic ethics of national politics

explicitly explained eight important aspects as the behavior and perspective of civilized religious nationalism, namely: First, moderation, democracy and constitutionalism; Second, prophetic and fair leadership; Third, patriotic citizenship; Fourth, patriotism and sovereignty; Fifth, love for the homeland and brotherhood or unity; Sixth, Humanism and universalism; Seventh, tolerance and diversity; Eighth, National security and resilience. (3) Civilized religious nationalism or *al Qaumiyyah al Diniyyah al Mutahaddirah* which is found in this study has the basis of relevance, integration, confirmation and affirmation as well as appropriate preventive strategies in strengthening the ideological basis contained in the 4 pillars of Indonesian nationality like as the level of taste, understanding, spirit, behavior and orientation in strengthening the solidity and solidarity of the nation and state's life in Indonesia